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1111  cczzeerrwwccaa  22001111  rr..  ooddbbyyłłaa  ssiięę  ww  ssaallii  kkoonnffeerreennccyyjjnneejj  WWoojjeewwóóddzzkkiieeggoo  SSzzppiittaallaa
ZZeessppoolloonneeggoo  ww  LLeesszznniiee  kkoonnffeerreennccjjaa  zzoorrggaanniizzoowwaannaa  pprrzzeezz  mmaarrsszzaałłkkaa  wwoojjeewwóóddzz--
ttwwaa  wwiieellkkooppoollsskkiieeggoo  MMaarrkkaa  WWooźźnniiaakkaa  oorraazz  pprreezzeessaa  WWIILL  ddrr..  KKrrzzyysszzttooffaa  KKoorrddeellaa,,
ppoodd  ttyyttuułłeemm  „„PPaarrttnneerrssttwwoo  ddllaa  ttrraannssppllaannttoollooggiiii””..  MMiiaałłeemm  zzaasszzcczzyytt  ppoopprroowwaaddzziićć
ttoo  ssppoottkkaanniiee,,  nnaa  kkttóórree  pprrzzyybbyyllii  pprrzzeeddssttaawwiicciieell  mmaarrsszzaałłkkaa  ddrr  GGrrzzeeggoorrzz  WWrroonnaa,,
pprreelleeggeennccii  ––  pprrooff..  ddrr  hhaabb..  mmeedd..  JJaacceekk  WWaacchhoowwiiaakk,,  kkss..  ddrr  AAddaamm  SSiikkoorraa,,  cczzłłoonneekk
KKoommiissjjii  BBiiooeettyycczznneejj  WWIILL,,  oorraazz  pprrzzeeddssttaawwiicciieell  aarrccyybbiisskkuuppaa  SSttaanniissłłaawwaa  GGąąddeecc--
kkiieeggoo  ii  wwssppóółłaauuttoorr  jjeeggoo  lliissttuu  ppaasstteerrsskkiieeggoo  nnaa  tteemmaatt  ttrraannssppllaannttoollooggiiii,,  ooggłłoosszzoo--
nneeggoo  zz  ookkaazzjjii  DDnniiaa  CChhoorreeggoo  ii  ooddcczzyyttaanneeggoo  wwiieerrnnyymm  ww  ookkrreessiiee  wwiieellkkaannooccnnyymm,,
ddrr  AAnnnnaa  SSkkaalliisszz  ––  pprrzzeeddssttaawwiicciieellkkaa  ddyyrreekkttoorraa  zz  RRCCKKIIKK  ww  PPoozznnaanniiuu  ii  pprrzzeeddssttaawwii--
cciieell  FFuunnddaaccjjii  „„DDrruużżyynnaa  SSzzppiikkuu””  RRoobbeerrtt  KKaarrggooll..  PPrreezzyyddiiuumm  WWIILL  rreepprreezzeennttoowwaałł  
ddrr  WWoojjcciieecchh  BBuuxxaakkoowwsskkii..

Interesującą przedmowę do zaproszonych gości wygłosił pastor leszczyńskiego
kościoła ewangelicko-augsburskiego ks. Waldemar Gabryś, wykładając teologicz-
ne założenia podejścia wiernych wspólnot ewangelickich w Polsce i Niemczech do
problemu etycznego transplantologii. 

Konferencja o charakterze otwartym – poprzedzona personalną kampanią infor-
macyjną w miejscu pracy lekarzy POZ i szpitalach oraz w lokalnych mediach 
o dobrym czasie antenowym – zgromadziła grupę zainteresowanych problemem
lekarzy oraz zdecydowanie liczniejszą przedstawicieli leszczyńskich szkół śred-
nich, łącznie kilkadziesiąt osób. Pytania do prelegentów, wyjaśnione szczegółowo,
dotyczyły działań niepożądanych procedur stosowanych podczas przygotowania

„Partnerstwo 
dla transplantologii”
w Lesznie
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dawcy do pobrania komórek szpiku/krwi obwodowej, zastosowania procedury
przeszczepu komórek macierzystych szpiku w chorobach dziedzicznych i wadach
wrodzonych; wyjaśniono jednocześnie fakt, że nie wszystkie choroby dziedziczne,
a na pewno nie w całym okresie ich ekspresji fenotypowej – są możliwe do sku-
tecznego leczenia.

Powstaje więc problem szybkiego, niekiedy kilkutygodniowego (po urodzeniu)
rozpoznania tychże chorób – w kuluarowej dyskusji podjęto decyzję o szerokim
rozpowszechnieniu na oddziałach neonatologicznych dostępnych informacji dia-
gnostycznych o bardzo krótkim decyzyjnie okresie, w którym tego typu interwen-
cja jest możliwa – za pomocą kół Polskiego Towarzystwa Neonatologicznego.
Poruszono też problem pobierania na oddziałach neonatologicznych komórek krwi
pępowinowej noworodka do płatnych banków krwi jako polisy ubezpieczeniowej
dla dziecka, jak sądzą rodzice. Wykazano bezsporny fakt, że statystyczne prawdo-
podobieństwo użycia takiej krwi dla własnego dziecka wynosi poniżej 0,05 proc.,
dlatego koniecznym za punktu widzenia logiki procedury medycznej postępowa-
niem powinno być zgłaszanie tejże krwi do typowania tkankowego, a pozostawie-
nie jej wyłącznie dla właściciela nie zwiększa jego bezpieczeństwa, przy czym
brak wzajemności usług – wręcz je zmniejsza, pomimo istotnych kosztów pono-
szonych latami przez zatroskanych rodziców. Metoda przeszczepu krwi pępowi-
nowej jako źródła komórek macierzystych, bardzo obiecująca metodologicznie, 
a całkowicie nieobciążająca dawcy, jest rewelacyjnie tania i skuteczna, ale wyma-
ga stworzenia bazy danych i praktycznego OBOWIĄZKU poddania krwi pępo-
winowej typowaniu w kierunku zgodności tkankowej w celu zastosowania jej 
u innych dzieci.

Ksiądz dr Adam Sikora przedstawił podejście do tematu transplantacji szeroko
rozumianej – wraz z wyszczególnieniem braku akceptacji środowiska katolickiego
dla pozyskiwania komórek macierzystych z ludzkich płodów – w aspekcie wielo-
religijnym, wyjaśniając stanowiska poszczególnych doktryn religijnych w tej spra-
wie. Przedstawicielka dyrektora RCKIK w Poznaniu, dr Anna Skalisz, omówiła
tryb proceduralny – zarówno techniczny, jak i teoretyczny – dawstwa komórek
szpikowych.

Przedstawiciel Fundacji „Drużyna Szpiku”, na podstawie własnych obserwacji 
i decyzji życiowych, wykazał rolę bezinteresownej idei tworzenia informatyczne-
go systemu baz dawców komórek szpikowych, co spotkało się z wyraźnym popar-
ciem sali, wyrażonym explicite przez młodą uczestniczkę konferencji. Uważam, że
te ostatnie słowa nastoletniej uczennicy, określającej siebie jako „nie tylko biorcę
rzeczywistości”, ale poprzez ratowanie cudzego życia – jej kreatora, są najcen-
niejszym wnioskiem z konferencji.

PRZEMYSŁAW KOZANECKI


